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Miriam ŠUMNÍKOVÁ

 ÚNOR 2022

ŠACHOVÁ PARTIE

Černou bouřku přežila
odměnou jí je miska bílá

na klíně mi vrněla
šachovou partii vyhrála

černobílá

185



 
 

Vážení přátelé,

únorový Čaj Vám představuje dokonce dva hosty. 
Prvním hostem  je Miriam Šumníková
 a její sbírka poezie „Černé na bílém.“ 

V zajímavé knize kombinuje poezii o kotěti a vlastní fotografie.

Druhým hostem je Iva Chuchmová, 
vítězka loňského ročníku Řehečské slepice v kategorii próza 

(pod pseudonymem Klára Mráčková). 
Tentokrát jako ochutnávku ze své tvorby nabízí trojici textů 

„Perný den,“ „Oni jsou tak pozadu?! A co jako?“ 
a fejeton „Já mít tak čas.“

Rozhovor poskytla plzeňská autorka Karla Erbová 
(„Mravní zákon nad mou hlavou/ Hvězdné nebe ve mně!“).

Tvorbu regionálních autorů zastupuji já svojí básní „Děvka poezie“
a Václav Teslík krátkou ukázkou (“Jak předat radost“) 

z jeho nové sbírky „Sedni si vedle mě.“

Příjemné únorové dny
s vyhlídkou blížícího se jara

přeje

VáclaV
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HOST ČAJe:

MIRIAM ŠUMNÍKOVÁ

Jmenuji  se  Miriam  Šumníková  jsem  z Vávrovic  a  jsem  pravnučkou
spisovatelky Ludmily Hořké. Jdu v jejích šlépějích a snažím se publikovat
její dílo.

V roce 2020 se mi povedlo ze sbírky Tesknice od Ludmily Hořké natočit
hudební  audioknihu  s národopisným  souborem  Bejatka.  Odkaz  je
k poslechu na youtubovém kanále pod názvem Tesknice.

https://www.youtube.com/watch?
v=rrncH5iNroM&t=1400s&ab_channel=MIRIAM%C5%A0UMN
%C3%8DKOV%C3%81 

V roce 2020 jsem získala v Brně
v Židenicích  v kostele  2.  místo  za
báseň Boží dar.

V roce  2021  mi  vyšla  sbírka
poezie  Černé  na  bílém  od
vydavatelství Pointa.

Sbírka  o  malém  koťátku,  které
autorce  vstoupilo  do  života  a
vybarvilo  jí  svět.  Kotě,  které  ji
naučilo,  jak  být  přijata  a  jak  se
chovat  jako  dáma.  Že  dáma
neprská,  ale  odchází.  Zanechalo  v
ní svou černobílou stopu. Společně
vyprávějí poezii.

V roce  2021  se  mi  povedlo
natočit  audioknihu  Bejatka  podle
díla Ludmily Hořké. Natočená byla
v Českém rozhlase  Ostrava  a  opět
je  hudebně  doprovázena

národopisným  souborem  Bejatka.  Odkaz  je  k poslechu  na  youtubovém
kanále  pod  názvem  Bejatka.   https://www.youtube.com/watch?
v=6ceMzGV2e_U&t=390s&ab_channel=MIRIAM%C5%A0UMN
%C3%8DKOV%C3%81 

V městské  knihovně  Bílovec  se  mi  povedlo  získat  3.  místo  v soutěži
Plnou parou vpřed. Za báseň Ajznboňáková dcera.
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Nyní vyšla kniha s názvem Knížka o lásce pro tebe od Ruth Styhalové. Je
doplněná mou básní a fotografiemi.

Dokončuji práce na kuchařce Dobrota,
která vyjde v nakladatelství Nová Forma.
Bude to 30 sladkých receptů.

V příštím  roce  se  chystám  vydat
audioknihu Řeka od Ludmily Hořké.

Svou  tvorbu  přenáším  čtenářům  na
svém bloggu Fotímsrdcem.

Miriam ŠUMNÍKOVÁ
ČERNÉ NA BÍLĚM

KOČKA

Koťátko malé
Obarvené černobílé
Čeká na mou lásku

Když mě pozve na procházku
Abych si ho vzala do obrázků

ŠACHOVÁ PARTIE

Černou bouřku přežila
odměnou jí je miska bílá

na klíně mi vrněla
šachovou partii vyhrála černobílá

KLUBÍČKO

Černobílé klubíčko
chlupaté tělíčko

mňau je její slovíčko
vrnící srdíčko

BRÝLE

když jde o mě
máš růžové brýle

začnu fotit černobíle

REZERVA

Pastička potřebuje sýr
ta moje má bílý knír

nečeká na kocoura, až ji otevře
konzervu

má svou myší rezervu

NA DLAŽBĚ

Na dlažbě pult řeznický
zabíjí automaticky
pět ostrých drápů

louže krve
nedělá to poprvé

4



KOSTELNÍ MYŠ

jsem chudá jako kostelní myš
jen ty mě zachráníš

moje peněženka má vybité zuby
učitelé se zubí

vytáhnout ze mě poslední vindru
nemám ani na kafe v centru

školní pomůcky
jsem vyždímaná na cucky
zůstala jen kapří šupina

září je moje slabina
z lásky udělaná svačina

SPISOVATELKA

Já tě naučím písmenka
bude z tebe spisovatelka

budeš psát romány
mluvené slovo bude kočičí

mňoukání

MASÉRKA

Masíruje mi záda
do ucha šeptá
že mě má ráda

upřede básničku
o mourovatém klubíčku

PANTER

Přes den anděl
v noci ďábel

černo bílý panter

ŽIVÁČEK

Černobílá běží
pusa plná peří
chytila ptáčka

živáčka

ZLODĚJKA

Je krásná, když si hraje
i s ořechem hokej odehraje

bílá packa jako hokejka
ten ořech je do cukroví

jsi zlodějka

SEN O VĚRNOSTI

Spí sladce
bez nevěry

kočičí večery
ve snech se toulá

sní o tom
že potká kocoura

SLZU DO KRÁSY

Panna pláče na nebi
vidí hořký život na Zemi
slzy se promění v cibulky
kvetou z nich sněženky

LÁSKA ZA KOMÍNEM

Černý kocour na komíně
stala se jeho přítelkyně

sní o rodině
že on bude jejich dětí táta
mít s ní dvě až tři koťátka

láska jako z malovaného hrnečku
do kterého si vařím kávičku

on děti mít nemůže
najdi si jiného muže

vrní a dělá, že mě neslyší
a uteče chytit kožíšek myší

ÚPLNĚK VE VODNÁŘI

Luna prosvětlí Vodnáře
Ten s odlivem odtáhne moře

Aby dal studánkám stříbrné tváře
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HOST ČAJE:
IVA CHUCHMOVÁ

Život je příběh
Ráda pozoruji lidi kolem
sebe a poslouchám jejich
příběhy. Také miluji
knížky a příběhy v nich.
Literatura se mi stala
nejen koníčkem, ale také
obživou. Vystudovala
jsem učitelství - český
jazyk a tělesnou výchovu.
Když jsem začala
pracovat s dětmi, lámala
jsem si hlavu, jak udělat
hodiny slohu pestřejšími.
Vsadila jsem na tvůrčí
psaní. Sama jsem k němu
“přičichla” v kurzech u
paní spisovatelky a dramatičky Daniely Fischerové v Akademii Literárních 
novin v Praze a u známého lektora tvůrčího psaní Reného Nekudy. Občas 
jsem si začala psát do šuplíku a přišla jsem na to, že psaní je činnost, která 
mne dokáže pohltit takovým způsobem, že přestávám vnímat reálný čas. 
Odměnou jsou mi reakce mých kamarádek - beta čtenářek, kterým občas 
dávám číst své drobné texty. V současné době končím kurz tvůrčího psaní u
Markéty Dočekalové - televizní scénáristky a spisovatelky. Zároveň pracuji
na svém prvním delším textu. 
Psaní se tak stalo důležitou součástí mého života.

Perný den

Lukáš sedí u stolu. Před sebou má nedojezenou snídani a dívá se z okna.
Je  ve  svém světě,  který  je  vzdálený  tomu  mému.  Přicházím opatrně  k
němu, rukou se dotýkám jeho ramene a vyslovuji jeho jméno. 

“Luky! Snídej, ať to stihneme!”
Když ucítí dotek, celý se zatřese a dívá se kolem sebe. 
“Už jsem byl zase ve svém světě, mami, “ podívá se na mne a pustí se do

jídla.  Hlídám  čas  a  zároveň  připravuji  svačinku.  Bude  to  dlouhé.  A
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nenajezený chlap… usměju se. 
“Za deset minut musíme vyjít, Luky, pospěš si! Dojez a oblékni se, už to

říkám po páté!”
Někdy je to vyčerpávající. Luky se šťourá v jídle a napůl je už zase ve

svém světě. Moje trpělivost dostává na frak a začínají se ze mě valit emoce.
“Kruci, Lukáši! Už zase budu muset křičet?! Vstaň, nechej to jídlo jídlem

a šupej se obléct! A taky umýt!”
Bezmoc. Zoufalství. Má devět, tak snad už by to mohlo být lepší! Asi

nemohlo. Vyjíždíme pozdě a určitě nepřijdeme včas. Naštěstí jediné volné
parkovací místo je přímo před budovou. Dávám za sklo parkovací hodiny a
běžíme dovnitř. Spíš běžím. A táhnu za sebou zoufalého Lukáše.

“Já se snažím!” naštvaně komentuje situaci.  A já vím, že říká pravdu.
Vcházíme do čekárny pedagogicko - psychologické poradny. Tak tak. 

“Rodiče Lukáše Procházky?” ptá se v čekárně paní. 
“Ano!” vydechnu. 
“Ať si  vezme psací  potřeby,  sešity z  češtiny a z matematiky a jde  se

mnou. Za dvě hodiny si ho můžete vyzvednout.”
Lukáš zodpovědně hledá v aktovce vše, co se po něm chce.
“Maminko,” šeptá mi, “nebudeš odcházet, že ne?” visí na mně očima. 
“Nebudu,”  rezignovaně  si  sedám na  židli.  Mám dvě  hodiny.  Vytahuji

knížku,  ale  nemohu  číst.  Srdce  cítím až  v  krku.  Obavy mě  paralyzují.
Bojím se, co se dozvím tentokrát. 

Probere  mne  až  dřevěná  kostka,  která  proletí  těsně  kolem mé  hlavy.
Zaostřím  a  uvědomím si,  že  jsem v  čekárně  jen  já  a  nějaký  kluk,  asi
šestiletý. Kde má, proboha, rodiče? Klukovi je to ale šuma fuk. Běhá mezi
hračkami v koutku pro děti a hází snad vším, co tam najde. Pro něj skvělá
zábava,  pro  mne  další  stres.  Zhluboka  dýchám.  Když  mne  mine  další
kostka, rozhodnu se zakročit. 

“Ahoj, jak se jmenuješ?” zkouším to mile. 
Kluk se na mne podívá a utrousí: “Kuba!”
“Kubo,  kde  máš  rodiče?”  snažím se  zodpovědnost  převelet  jinam,  ale

nějak není, kam.
“Šli  nakoupit!”  zakřičí  Kuba  a  dále  běhá,  tentokráte  kolem stolu,  na

kterém leží moje knížka a můj počítač. 
ADHD, okamžitě mne napadne. Když drcne do stolu tak, že moje věci

tak tak že nespadnou na zem, stávám se ráznější:  “Kubo! Koukej  dávat
pozor, mám tady věci, nejsi tu sám!”

Kuba se překvapeně zastaví. 
“No tak si to schovej do tašky!”  odzbrojuje mne. Než stačím zareagovat,
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přichází  do  čekárny paní,  očividně  Kubova  matka.  Konečně.  S  úlevou
pozdravím.  Ona  však  moje  pocity  ulehčení  nesdílí.  Vypadá  unaveně  a
strhaně.  Nedivím se.  Usedá  na  židli  a  celou  dobu,  co  sdílíme  čekárnu,
okřikuje svého syna, bohužel bez úspěchu. Kuba dělá, že nic, vlastně si
dělá, co chce. Na chvilku si říkám, že zlatá diagnóza ADD. 

Do reality mě ale rychle uvede hlas psycholožky:
“Maminka Lukáše Procházky?  Pojďte se mnou!”
A tak jdu. Těch pár schodů mi připadá nezdolatelných. Zadýchávám se a

nohy váží snad tunu. Když si mě posadí do křesla a sama se usadí naproti
mě, neubráním se pocitu, že se děje něco nedobrého. Čekám.

“Paní  Procházková,  na  kterou  školu  chcete  Lukáše  dát,  až  skončí  5.
třídu?” 

Uf. Je ve třetí, jak to mám sakra vědět? Když pokrčím rameny, pokračuje:
“Na běžnou ZŠ bych to neviděla!”

Bác. Jako by mne někdo praštil  gumovou palicí do hlavy.  Než stačím
něco říct,  podstrkuje  mi  výsledky nějakých testů.  Dyslexie,  dyskalkulie,
porucha  pozornosti,  porucha  krátkodobé  paměti...No,  IQ  horní  pásmo
průměru,  ale  to  je  mu  k  ničemu s  tou poruchou paměti,  že… Všechno
odkývám a odcházím.  V čekárně vidím Lukáše,  jak sedí  u stolu a něco
kreslí. Celý se rozzáří, když mě vidí, ale za tou radostí vidím obavy. 

“Mami, já jsem vůbec nic nevěděl. Ani kolik je 1 plus 1. Já jsem měl
hrozný strach a stres. Nesoustředil jsem se a úplně jsem se ztratil.”

Do očí  mi  vhrkly slzy a čekárna byla v mlze.  Nejraději  bych Lukyho
vzala a jela domů. Pohladila jsem ho, všimla jsem si, že je celý zpocený.
Když jsme vyšli ven, pevně mě objal. 

“Musíme, maminko, ještě k té paní doktorce?”
“Musíme. Aspoň to budeme mít za sebou.”
Startuju a za chvíli už hledám místo na parkovišti u nemocnice. A zase

čekárna. 
“Lukáš  Procházka?”  ptá  se  sestra.  Kývnu.  “Pojďte  dál!”  vede  nás  do

ordinace dětské neurologie. Doktorka klade otázku za otázkou. Odpovídám
jako stroj. Luky dává do svých odpovědí všechno, opravdu se snaží. Když
dojde na testy hrubé motoriky, doktorka ho sleduje a utrousí: “Máte doma
neohrabané dítě!”

A co jako? Zvedne se ve mně vlna zlosti. Ovládnu se a neříkám nic, jen
na Lukyho mrknu. 

“Hýbe se někdy?” pokračuje železnou rutinou doktorka.
“Lyžuje, jezdí na kole a plave. Ale sport moc rád nemá,” snažím se o

klidnou odpověď. 

8



Doktorka se zanoří do počítače. “Ať se oblékne, sestři!” 
Nakonec  mi  podává  papír.  “Je  to  jasné  ADD,  ano,  navíc  dyspraxie.

Nechápu,  že  jste  si  toho nevšimli  už  dřív? Měli  byste  s  tím něco začít
dělat!”

Cítím, že už nic necítím. Jsem vycucaná jako bonbon.
Luky se na mě v čekárně dívá. Vždyť se přece tak snažil! Z hluboka se

nadechnu a beru ho za ruku. Po cestě domů se zastavujeme na zmrzlinu a
Luky se trochu uklidní. Má obavy, že zklamal, a já mám obavy, že jsem
zklamala já. Zbytek odpoledne protlučeme, ani nevíme jak. Ale večer, když
si k Lukymu lehám do postele, abychom si četli z knížky,  obejme mě a
řekne:”Maminko, mám tě rád!”A v tu chvíli vím, že to nevzdám.

Fejeton
Já mít tak čas

Nestíhám! Vůbec nevím, kdy se uvidíme, fakt, písnem si, jo? 
Typická situace. Opakuje se každý čtvrtek v 16:00. Už mi to připadá jako

divadelní představení. Dvě dospělé ženské postavy (každý čtvrtek v jiném
oblečení  podle  nálady  a  počasí)  vedou  za  ruku  každá  jednu  dětskou
postavičku. Všichni čtyři se potkávají tváří v tvář před ZUŠ, kam vodí své
děti do houslí. Pusa. 

Matka 1: Přijdu pro tebe! Mám tě ráda!
Matka 2: Užij si to! A nezlob paní učitelku! (Obrat k matce 1) Ahoj! Jak

se daří? Kdy se potkáme na kafi? 
Matka 1: Ráda bych, ale vůbec nestíhám! Písnem si, jo? (Usmějí se na

sebe a odcházejí každá jiným směrem).

V “písnem si” je jakási naděje, která na čas uspokojí potřebu kontaktu,
protože slibuje, že se “určitě potkají”.  Ale stačí to?

Když se před pár lety chtěli lidé setkat, obrat  “napíšeme si” měl jiný
význam. Znamenalo to jít do papírnictví, koupit si dopisní papír, obálku a
doma napsat  dopis.  Jít  s  tím dopisem na poštu,  koupit  známku a  dopis
poslat,  nebo ho jednoduše vhodit  do schránky.  A čekat,  než bude dopis
doručen adresátovi a než adresát odepíše a odešle svou odpověď. Nakonec
celé to kolečko museli projít ještě jednou, aby si schůzku potvrdili. Ano.
Trvalo to několik dní. 

Dnes je prý všechno jednodušší. Říká se to. Ale záleží, ve kterém světě.
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Žijeme v době reálného a virtuálního světa a plynule přecházíme z jednoho
do druhého. Naše dny mají ale stále 24 hodin. Jak je možné zvládnout život
ve dvou světech za stejnou dobu, kterou jsme měli kdysi vymezenou pouze
pro svět jeden? Je to v našich silách?

Třeba ráno. Dříve člověk vstal a po obvyklých ranních úkonech si sedl k
snídani. Byly dvě možnosti. Konverzace s protějškem, nebo četba. Občas
místo  četby  televize.  Dnes?  Ejhle!  Zvládáme  konverzaci  s  protějškem
(pravda, nejdeme do hloubky a omezíme se na jednoslovné odpovědi, jinak
by  nás  to  donutilo  odpojit  se  od  dalších  zdrojů  informací),  zároveň
rolujeme  Facebook,  v  dalším  okně  otevřený  eshop,  a  ještě  stíháme
vyřizovat konverzaci s přáteli ve vyskakujících oknech chatu. 

Všechno máme rozplánováno do minuty. Protože jen tak můžeme stačit.
Jen tak můžeme držet tempo. Mám to štěstí, že jednou za dva až tři měsíce
pocítíme  s  kamarádkou  pnutí,  které  nás  žene  do  přírody  -  společně!
Obvykle se to projeví tak, že mi pípne mobil a vyjede okno zprávy: “Zítra
ráno Jav. Smajlík. Sraz v 6:35 u tebe. Vrchol v 8:15. Návrat v 9:15. Jdem?”

Jsem ranní  spáč,  takže obvykle posouvám časy:  “Sraz v 6:45.  Vrchol
8:35. Návrat 9:40. Smajlík.”

No a pak jdeme. Dodržíme plán, nahoře rychlá fotka, rozeslat a šup dolů,
je třeba držet se časového rozvrhu. Nakonec doma sprcha. A okýnko chatu
oznamuje: “Dnes super, výborná organizace! Smajlík.”

A na několik měsíců splněno.  Mít čas chodila bych častěji  je  to fajn.
Život si ale žádá své. 

Všimli  jste si,  že se poslední  dobou čím dál  víc podobáme robotům?
Naprogramovaní  na minuty.  Ale  přitom všem roztěkaní  a  rozplizlí  mezi
realitou a virtuální realitou. Třeba když čekáme na autobusové zastávce.
Vypadáme  jako  sochy.  Ani  se  nehneme,  jedna  ruka  podél  těla,  druhá
pokrčená v lokti a v dlani cihlička telefonu. Hlava ve strnulé poloze a oči
zapíchnuté v displeji. A ticho. Když to jede, datlujeme rychle zprávu: “Už
mi to jede. Smajlík.” Skupina lidí, kteří ztratili svého smajlíka. Dobrovolně
se ho vzdali,  přestěhovali  ho do mobilu a rozesílají  ho po síti.  Když se
potřebují  přesunout z virtuálního světa do reality,  jejich oči  a mozek se
snaží přivyknout nečekanému světlu. A když se rozhlédnou, zjistí, že kolem
nich  není  nikdo,  koho  by zajímali.   Co  s  tím?  Potřebují  se  vypovídat,
potřebují,  aby je  někdo  vyslechl.  Ne?  Dobře,  nic  není  ztraceno!  Prostě
někomu zaplatíme! Psycholog? Kouč? Na tom nesejde, hlavně, že na nás
má čas. A že poslouchá, co mu říkáme. Co na tom, že chce zaplatit? Vždyť
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chodíme  do  práce  a  vyděláváme  peníze!  Co  na  tom,  že  abychom jich
vydělali  dostatek,  strávíme  v  práci  spoustu  času  navíc?  Však  najdeme
způsob,  jak čas ušetřit!  Třeba místo do kavárny nebo do lesa budeme s
lidmi “chodit” na chat! Skvěle. 

A já mít tak čas, určitě bych se svým přátelům na chatu věnovala daleko
víc! Smajlík.

Oni jsou tak pozadu?! A co jako?

Kdo má  doma  dítě  školou  povinné  ví,  že  občas  rodiče  zažívají
perné chvilky. Jsou pod tlakem. Rodiče i děti. 

“A co už u vás ve škole berete? Už jste brali energetické suroviny?
Ne? To u nás ve škole už dávno!”

“Aha, a co matika? Už děláte zlomky? Ne? To si děláš srandu! To
jsou tak pozadu?”

Takové rozhovory rodiče obvykle přivádí k šílenství a často také k
myšlenkám na změnu školy, která je “tak pozadu v učivu”. A když ještě ke
všemu potomek není zrovna studijní typ, to potom nastává doma hotové
peklíčko. Jako třeba u nás. Přírodověda ve čtvrté třídě. Kytky sice našeho
synátora zajímají, ale co je moc, to je moc. Luční trávy ho zrovna neberou a
výsledkem je večerní vysedávání nad poznávačkou. Srha laločnatá, bojínek
luční,  kostřava,  lipnice  luční,  psárka  polní,  pýr  plazivý.  Jak  si  to
zapamatovat? Bojínek - jako že se bojí přece! Druhý den ráno písemka.

“Tak co,  jak to  dopadlo?” odpolední  dialog směřuje  ke školním
(ne)úspěchům.
Rezignovaně  mi  podá  opravenou  písemku  z  přírodovědy.  Beru  si  ji  z
upocené  ručičky.  Za  tři.  Propukám  v  zoufalý  smích.  Tři  chyby.  Místo
bojínek luční čtu dětským kostrbatým písmem STRAŠPYTEL OBECNÝ.
Mnemotechnická pomůcka selhala. Trošku se bojím zeptat, co se bude dít
ve škole na druhý den, ale nevyhnu se tomu. Vlastivěda. Kraje ČR a slepé
mapy. Usedáme ke stolu. Pohoří, řeky, města, hrady. Bezděz. Jak to udělat,
ať si ho náš odpůrce vzdělávání zapamatuje? Výlet do Čech nestihneme. Po
dvou hodinách přípravy do školy rezignovaně skládá věci do školní tašky.
To bylo zase odpoledne. Padne do postele a okamžitě usíná. Na druhý den
nacházím v aktovce slepou mapu se  známkou za tři.  Oko mi  padne na
značku hradu zakreslenou na místě hradu Bezděz. Čtu: STRACHOPUDIČ.
No nic. Má bohatou fantazii a je třeba se nehroutit nad tím, že si jde svou
vlastní cestou, která holt není dlážděná samými jedničkami. 

Před námi další odpoledne plné školních úkolů a povinností. A tu
mi to dochází. Jasně, příprava do školy nutná je. Ale co je moc, to je moc.
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Opravdu chci, aby můj synátor reagoval na můj příchod domů panikou, že
zase začne to školní peklo? Matka tyranosaurus rex? Nene! Na to musím jít
jinak. Přehodíme kousek povinností na tatínka. 
“Ahoj, tak kam dneska půjdeme? Co třeba do lesa? Můžeš si s sebou vzít
auto a uděláme si krásnou odpočinkovou procházku.” 

Úžas v očích mého milého dítěte mě až rozesměje a padá za mne
balvan napětí. Na co bude vzpomínat, až vyroste? Na společné zážitky. Na
čem budeme stavět? Na vztahu, který jsme si spolu vybudovali. Tak to je,
musím  to  zdravě  nakombinovat.  Já  dnes  procházka,  tatínek  večer
angličtina. Tak ať se stane. Hezky si to rozdělíme, ať to přežijem.

Procházka  klapla,  přicházíme  spokojeni  domů.  Tatínek  přebírá
štafetu a hurá na angličtinu.  Já do kuchyně a rychle  připravit  večeři.  V
duchu si lebedím, jak jsem to krásně vymyslela. Na co to dítě přetěžovat?
Proč se učit  dvě hodiny denně? Klidně mu stačí hodinka a každý den s
jedním rodičem.  Potom budeme  všichni  v  pohodě!  Jsem prostě  skvělá!
Říkám si tajně uvnitř v hlavě. Jen slabounký hlásek mi našeptává, ať se jdu
postavit za dveře synova pokoje a aspoň trošku se zaposlouchám, jak to
klukům  jde.  Pokládám  hadr  a  jdu  na  to.  Potichu  vejdu  do  chodby  a
přitisknu ucho na dveře. 

“Kruci tak už si to zapamatuj!” hřmí hlas mého muže, takže vůbec
není nutné mít ucho na dveřích, slyším i tak dost. “ Prostě když někomu
chceš říct, že je debil, řekneš devil - to je ďábel!” A smích. 

Sakra, co se to ti chlapi učí? Stěží jsem se ovládla, abych dveře
neotevřela.  A  dobře  jsem  udělala.  Za  hodinu  vyšli  z  pokoje.  Věci
připraveny, úkoly hotové, příprava na písemku z angličtiny dokončena. Jak
tohle ti chlapi zvládli za hodinu? 

A tu mi to došlo. Být víc nad věcí. Zárukou úspěchu nejsou samé
jedničky. Mnohem důležitější, než ty jedničky, je pohodová atmosféra. A
hlavně - dětství našich dětí nám už nic nevrátí, uteče to a když se necháme
svázat jen povinnostmi a urputnou cestou k výkonům, štěstí nám to určitě
nepřinese. 
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Mravní zákon nad mou hlavou/ Hvězdné nebe ve mně!

ROZHOVOR – KARLA ERBOVÁ

S  Karlou  Erbovou  jsem  se
poprvé  setkal  před  lety  na
Literárním  Varnsdorfu,  kde
působila  jako  porotkyně.  Já  byl
tehdy soutěžící. V roce 2020 jsme
se sešli v jedné knize „Dekameron
2020.“

Pochopitelně  jsem  četl  a
sledoval  tvorbu  spisovatelky,
básnířky a dramatičky původem z
Plzně. 

V  loňském  roce  vydalo
Středisko  západočeských
spisovatelů  sborník  pod  názvem
„Žena?  Žena!“  a  mě  v  něm
především  zaujala  báseň  Karly
Erbové  věnovaná  výročí  Boženy
Němcové  „Betty.“  Možná  to  byl
rozhodující  impuls,  abych  oslovil  paní  Erbovou  a  požádal  ji  o
rozhovor.

-Jaký vztah máte k Boženě Němcové? Mají to ženy v literatuře těžší
než muži?
Boženu Němcovou jsem vždycky vnímala jako autorku, k níž jsme byli
vedeni už ve škole – a rovněž doma – jako něco, co tvoří  základy naší
literatury. Její knihy jsem měla ráda, nejvíc mne zaujal její osobní život,
vůbec ne lehký a snadný. Ten mne oslovil při psaní sbírky Betty, kterou
mám moc ráda. Přiznávám, že nedávno uvedený film o B.N. Česká televize
mne namíchl,  mám pocit,  že autorkám šlo o něco jiného než pochopení
života té ženy, že ony i já jsme se vskutku minuly.  Ale  neodsuzuji je,  jen
mi je jich trošku líto.

-Vzpomínáte  na svoje první tištěné dílo? Kdy to bylo a o jaký text se
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jednalo?
O dílo  nešlo,  byla  to  první  básnička  Matčiny ruce,  otištěná  v  plzeňské
Pravdě, krátce po válce, bylo mi nějakých 12-13 let. Otec si to přečetl. řekl:
Je  to  smutný   a  tím  to  končilo.  Jinak  se  o  tom  nikdy  v  naší  rodině
nemluvilo. Ani o žádné další mé aktivitě, o první knížce apod. Nic.

-Byla pro vás tvorba životní potřebou už od dětství? Kdo na Vás měl
vliv? Rodina? Oblíbení autoři?
Já to tak nikdy nevnímala, prostě mne něco napadlo, tak jsem si to napsala.
První básničku jsem vlastně psala na zamlžené okno v době války – a byla
to básnička o válce. Ještě jsem neuměla všechna písmenka – chodila jsem
tedy krátce  do  první  třídy.  Abych  na  to  okno  dosáhla,  musela  jsem si
sednout na stůl, který pod tím oknem stál – a to jsem měla zakázáno. A
najednou – přicházeli odněkud rodiče, viděla jsem je přes zahradu, honem
jsem ze stolu seskočila,  ale básničku nesmazala a otec to viděl hned od
dveří. Byl velmi přísný – řekl: „Co to má znamenat?“
A já, všecka zmatená, jsem vyhrkla: „Když já nevím, jak se píše „s“. A
ejhle,  otec  se nerozčílil,  ale celý večer  mne  to „s“ učil  psát.  A také mi
pomáhal hledat rým na slovo „potok“ z té básničky – a taky je nenašel….

Vliv na mne (co by budoucí autorku) neměl nikdo, rodiče sice hodně četli,
ale mé psaní  vskutku vážně nebrali.  Ve škole  učitelé při  psaní  slohové
práce říkali: „Třído, aspoň půl stránky – Karlo, maximálně pět.“  Ale jinak
se kolem toho nic nedělo.

Oblíbení autoři? Od raného dětství jsem nemusela pohádky, já chtěla slyšet
„něco ze života“, jak jsem pořád žadonila. A milovala jsem verše – např.
Jan Čarek, knížka Maminka. Po skončení války, bylo mi 12, jsem na první
vánoce 1945 dostala Tichý Don, Gorkého Matku – a už jsem u podobné
literatury zůstala.

-Debutovala jste sbírkou Neklid jako Karla Papežová. Jak těžké bylo v
60. letech 20.st. vydat knihu? Jak dlouho se chystala: Proč jste zvolila
pseudonym? 
Pseudonym jsem nezvolila, já se tak po provdání jmenovala. (To je mýtus,
který se v mé databázi táhne skoro celý život – kdo ho tam zanesl, nemám
tušení.) Nebyl přece problém se mne zeptat.

Vydat  knížku tehdy jsem jako  problém nevnímala,  také  nebyl,  redaktor
nakladatelství, který mne znal z publikování především v plzeňské Pravdě,
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mne vyzval, abych něco přinesla, za pár měsíců knížka byla na světě, nikdo
na  mně  nechtěl  žádné  peníze  (jako  dnes!),  dokonce  jsem za  tu  knížku
obdržela honorář takový, že jsem letěla na 14 dnů k moři (poprvé), a zbytek
dala na oltář rodiny – a těch 14 dnů u moře letecky stálo tenkrát 3 000Kčs!
Pro rodinu zbylo z honoráře mnohem, mnohem víc….
(Dnes musím vydání knížky zaplatit. Honorář nevidět….. inu, vše se mění.)

-Jak jste vnímala období Pražského jara? Co nejvíc Vám utkvělo v
paměti,  když   najednou byly  možné  ještě  nedávno  nepředstavitelné
věci?
Ten čas mám trochu zamlžený – sesypal se mi tehdy osobní život, zůstala
jsem sama se dvěma dětmi-puberťáky, s minimálním platem, tatínek na ně
občas  zapomínal  platit,  měla  jsem docela  jiné  starosti  než  abych  nějak
zvlášť „horoucně“ prožívala změny ve společnosti – a byla jsem už natolik
„životaznalá“, že jsem tušila, že to asi všechno nebude zítra  tak růžové, jak
se dnes zdálo.  Což jsem zanedlouho poznala na své vlastní kůži.
 Já totiž hodně publikovala v Pravdě, a netajila se svým postojem – a pak se
to sečetlo….Nakonec i to byl jeden z důvodů, proč jsem o pár let později
odešla do Prahy – v Plzni někteří lidé přecházeli na druhou stranu, když
jsme se měli potkat….

-Přišel  srpen  1968  a  Vaše  slibně  se  rozvíjející  tvůrčí  dráha  byla
přerušena.  Jak  jste  období  normalizace  vnímala?  Psala  jste  do
šuplíku?
Jedním z prvních „úderů“ bylo vrácení dalšího rukopisu z nakladatelství,
které  mi  vydalo  Neklid.  A  dopis,  v  němž  mne  nařkli  „ze  zasévání
morbidního pesimismu mezi pracující.“  Pak mne vyhodili z práce, nechtěli
mne vzít ani stavaři na mytí právě vystavěných bytů, děti jíst ovšem chtěly
-  -  Veškeré  možnosti  publikování  v  časopisech,  rozhlase  apod.  byly
uzavřeny – mezi první knížkou Neklid a druhou Komu mé kosti mám 25
letou pauzu – a to nikoli proto, že bych nepsala. Ano, bylo to do šuplíku,
ale především to byl  čas neustálého shánění  obživy,  jakékoli,  přátelé  se
kamsi  vytráceli,  každý měl  strach o sebe a svou rodinu,  takže se  raději
nestýkali.  A hlavně: nevěřila jsem, že by se to někdy změnilo – to bylo
nejhorší vědomí.

-V roce 1984 jste opustila rodnou Plzeň a přestěhovala se do Prahy.
Nelitovala jste svého kroku?
Důvodů pro přestěhování bylo několik: obě děti už měly své rodiny a žily v
Praze- Já byla sama. Měla jsem sice v Plzni hezký byt, ale jisté komplikace
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v zaměstnání a atmosféra kolem mne v mé milované Plzni,  (viz zmínka
výše), a objevil se muž, s nímž jsem doufala začít znovu, lépe (čas ukázal,
že to byl velký omyl…)
Takže svým způsobem jsem toho kroku i litovala a lituji – ale  našla jsem
tam zajímavou práci, nikdo mi nepředhazoval mé politické názory (Praha
byla proti Plzni docela jiným světem), měla jsem blíž k dětem.  Nikdy není
nic jen dobré nebo mizerné, vždycky je to nějak namícháno.

- Říká se, že v Praze má autor více možností, je blíž nakladatelstvím a
redakcím časopisů, prostě víc na očích. Jak to vnímáte Vy?
To není a nebyl můj případ. Neumím se někam „vtlačit“, upozorňovat na
sebe,  je  mi  to  spíše  nepříjemné,  také  si  nemyslím,   že  bych  byla  tak
výjimečná, aby o mne byla dračka – nikdy nebyla…. takže nakladatelství,
časopisy  apod.  šlo  zcela  mimo  mne.   Přiznávám,  že  mne  to  ani  moc
netrápilo.  Nepatřím mezi lidi, kteří se chtějí stůj co stůj uplatnit. 
Měla jsem velmi náročnou práci – neexistovala denní či noční hodina, v níž
bych do práce nenastupovala či nekončila, pracovala jsem jako provozní
Ústředního kulturního domu železničářů v Praze, vlastně to byly 3 domy,
kde akce vlastně skoro neměly konce – konference, plesy, burzy, koncerty,
obyčejné tancovačky, takže po 7letech jsem si „pořídila“ hypertenzi - - 

-Plzni a Středisku západočeských spisovatelů jste zůstala věrná. Čím je
pro Vás rodný kraj?
Ano, Plzeň je pro mne domov - -ve Středisku zpč. spisovatelů jsem se cítila
dobře, bylo tam několik kamarádů, s nimiž jsem si rozuměla, ráda jsem tam
i  z  Prahy  zajížděla  –  pokud byl  čas.   A na různých kulturních akcích
spolupracovala.  Dělala  bych  to  ráda  stále  (nejen  se  spisovateli,  kde  se
ovšem mnohé změnilo, řada lidí zemřela…ale i s Knihovnou města Plzně a
Galerií  13, ) jen se změnilo něco se mnou – zdravotní stav poznamenal
silně mé možnosti přemístění se – a jelikož nevlastním ani auto ani přítele s
autem, a do vlaku (v němž jsem před 2 lety zkolabovala) si netroufnu, mám
možnosti konkretního vztahu s milovanou Plzní minimální. Chybí mi to,
velmi,  ale  nemohu  to  jinak  řešit.  Mám  už  trochu  i  problémy  jít  na
procházku do parku, protože tělesná schránka trucuje - 

- Po roce 1989 jste konečně mohla realizovat svoje umělecké  plány.
Přinesly první roky splnění Vašich představ nebo i nějaká zklamání?
Ano, mohla jsem občas vydat nějakou tu knížku – některé jsem dokonce
nemusela platit, protože jsem na ně dostala třeba nějakou dotaci. Ale jinak
to nevnímám jako nějaké splnění svých uměleckých plánů. Vždycky jsem
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především myslela na své povinnosti pracovní, k rodině, moje psaní byla
moje  soukromá  záležitost,  s  níž  jsme  nechtěla  nikoho  obtěžovat  či
komplikovat mu život. Takže je to vlastně celý život „moje růžová zahrada“
– ti s poctivým, upřímným zájmem jsou vítáni, ale nikomu nic nevnucuji.

-  Jste  členkou  PEN,  Obce  spisovatelů  a  Střediska  západočeských
spisovatelů  –  má  sdružování  autorů  smysl?  Jak  vnímáte  několik
organizací spisovatelů v ČR?
Myslím, že sdružování je dobrá věc, lidé se poznávají, obohacují vzájemně,
pomáhají,  (tím nemyslím protekci),  je  jim spolu líp.  Několik organizací
spisovatelů  v  ČR je  hloupost,  proč  drolit  své  síly  –  a  že  jsou  třeba  k
prosazení mnohých potřebných věcí pro literaturu i autory jako lidi, kteří
odvádějí  slušnou práci  a  jsou honorováni  ….neslušně? Vůbec ne? Je  to
ponižující. 
Kdejaká „hvězdička“ ukáže svůj dekolt či zadeček a všichni jsou z toho - -
o spisovateli se neví, pokud nepíše „blijáky“, které jsou v podstatě snůškou
drbů,  bulváru  a  k  literatuře  mají  tůůůůze  daleko.  Nemám pocit,  že  by
takový směr vývoje společnosti jí byl ku prospěchu. Že je vše založeno na
rychlém úspěchu, na penězích, na povrchnosti – lidské společnosti to není k
dobru, ne, ale obávám se, že těm, kdož vládnou,  (ne vždycky vládnou ti
nejlepší, nejkvalitnější z lidí…) na tom nezáleží a že odmítají slyšet ty, kteří
varují….Ovšem, tak to v celých dějinách už bylo, že? Ale nikdo se mne na
můj názor neptá – 

-Řada knih a sbírek, které jste vydala, je obdivuhodná. Vím, že chtít po
autorce, aby řekla, které dílo považuje za nejdůležitější, je velmi těžké.
Stojíte  si  za  vším,  co  jste  napsala?  Nebo  byste  některé  texty  raději
přepracovala?
Ano, stojím si za tím, co jsem napsala, protože vždycky jsem to psala zcela
upřímně, tak říkají „z hlubokosti“, a zase jsem se tolik lidsky nezměnila,
abych dnes něco měnila. Mám v jedné starší básničce dvě věty:  Mravní
zákon nad mou hlavou/ Hvězdné nebe ve mně… Snažím se toho celý
život držet. Někdy to jde, někdy to drhne, však znáte život…. Takže nic
přepracovávat nechci, i když mnohé bych třeba poopravila nikoli obsahově,
jen formu. 
Ze svých knížek mám ráda např. Vasquezova jestřába, Na příkrém břehu
světa, Liánový most, Smírčí kámen...

-Působila jste v porotách literárních soutěží. Přinášela Vám tato práce
něco pro Vaši tvorbu?
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Samozřejmě, pořád se učíme. Každý autor, i ten začínající, může přinést
myšlenku, že žasneme, kde se to vzalo, že se o ni můžeme opřít, rozvinout
ji, nebo aspoň zamyslet – Beru celý život všechno kolem sebe jako jistou
„školičku“, chodím do ní pilně, ráda a už jsem se tam lecčemu naučila – i
když toho mohlo být, samozřejmě, víc…

- Závidíte něco dnešním mladým začínajícím autorům?
Ne, chtějí-li za sebou nechat kousek slušně odvedené práce, nebudou to mít
ani jednoduché ani snadné – jako všechny generace před nimi a po nich.
Psaní je vskutku vážná věc- ale krásná, nesmírně krásná. Díky za ni.

-V  roce  2015  byla  Plzeň  -  evropské  město  kultury.  Přineslo  to
západočeské kultuře něco pozitivního, co pociťujete i v dalších letech?
Tady, bohužel, odpovědět nemohu. Jsem už příliš dlouho z Plzně pryč, v
posledních 2-3 letech ze zdravotních důvodů už je to úplně mimo, nemám
kontakty, jen sem tam něco písemně, to je málo, navíc mám nepříjemný
pocit  (možná  se  velice  mýlím),  že  i  v  mé  milované  Plzni  jde  život
cestičkami,  které  já  osobně „nemusím.“ Že jde spíš  o  zábavu,  povrchní
úspěch. Reklamu, předvádění se. Vím, ne vždy, ne u každého, ale nějak se
to všechno vyprazdňuje.
 V době,  kdy Plzeň  byla  tím evropským městem kultury,  jsem se  tam
náhodou na pár hodin ocitla – přes ulici u hotelu Slovan  velký plakát: To
bude prdel! - včetně realistického vyobrazení příslušné části těla….
Urazilo mne. Styděla jsem se za „evropské město kultury.“ 

-Závěrečná otázka: Je v literatuře a v životě něco, co byste ještě chtěla
stihnout?
Mám  v  počítači  několik  rukopisů  –  poezie  i  próza,  cestopisy,  atd.  Až
nebudu, zřejmě to půjde do koše, protože to nevydám – zvl.  v poslední
době jsem ztratila pocit, že o to někdo stojí. Zdá se mi, že společnost je
prázdná, že jde o to: Užij si, nevaž se povinnostmi, leda jen v nejnutnějším
případě,  nevaž se – odvaž se.
 Pro mne je to moc málo na to, aby člověk byl s životem spokojený. Ale
možná  je  to  tím,  že  jsem  stará  dáma,  doufám,  že  ne  zatrpklá,  ale  s
pohledem, který už leccos viděl…
V životě? Chtěla bych vidět, jak se můj syn uzdravuje - - a vím, že to je jen
sen...Trochu hořké, že? Odpusťte. Ale to nic, však se nedáme.

Děkuji za rozhovor. VáclaV
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Děvka poezie
Václav Franc

Kéž by mě někdy 
ta děvka poezie 

uštkla při dámské volence 

Mohli bychom si 
dva tři kousky skočit 

pořádnej vodvaz 
nebo ploužáček 

Já bych jí zůstal věrnej za hrob 
milenec dle všech pravidel 

nekoukal bych jinejm do výstřihu 
a myl bych okna slok a drbal rýmy 

a každej večer bych ji hřál 
tu děvku poezii 

A snad bych ani nezatrpkl 
až by si na ulici jednou stopla 

mladšího frajera a odfrčela s ním 
na banket všech básniček 

těch slušnejch i těch s trojkou z mravů 

A i kdybych měl zšedlou hlavu 
řekl bych si 

že měla usměvavý koutky 
stejně krásný tělo 

se správně rostlejma bokama 

A pak by mně zbylo vzpomínat 
nad starejma fotkama
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Jak předat radost
Václav Teslík

(ze sbírky Sedni si vedle mě)

Jak předat radost
opravdově,
aby ji život
přijal tak,

že nezbývá
než v útlém slově,
že má svou vůni

a též šmak.

Aby zazněla struna,
která

prozradí tónem podstatu,

že byť z přepychu
nevyvěrá,

zaplatí vždy svou útratu.

Jak říci:
„Hele,

to se vstřebá,
láska jí propečený chleba,

ten nevydá
Honzova pec.“
Tvrdit, že ano,

to je kec.

Radost neříká „Snad?“
či

„Že by?“.

Nabízí
dopečené 

chleby.
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